

مستوى الوعي الصحي لدى الشباب في ظل الحرب على سورية، حالة دراسية: محافظة درعا أنموذجاً

طارق مزيب العودة^١، أميرة عرقسوسي^٢، شفاء المصري^٣

١- طالب دكتوراه، قسم علم الاجتماع، كلية الآداب والعلوم الإنسانية، جامعة دمشق.

tarekalawda.damascusuniversity.edu.sy

٢- أستاذ مساعد، قسم علم الاجتماع، كلية الآداب والعلوم الإنسانية، جامعة دمشق.

٣- مدرس دكتور، قسم علم الاجتماع، كلية الآداب والعلوم الإنسانية الثالثة، جامعة دمشق.

الملخص:

هدف البحث إلى تعرّف مستوى الوعي الصحي لدى الشباب في ظل الحرب على سورية. وقد اعتمدَ البحث المنهج الوصفي التحليلي، وطريقة المسح الاجتماعي، كما استُخدمت الاستبانة أداةً لجمع البيانات. وتكوّن المجتمع الأصلي للبحث من الشباب ذوي الجنسية السورية الذين تتراوح أعمارهم بين ١٨-٣٤ سنة، المقيمين في محافظة درعا خلال مدة إجراء البحث. بلغ حجم العينة التي أخذت وفق أسلوب العينة القصدية، (٢٠٠) مبحوث. وبناءً على التحليل الإحصائي للبيانات الذي أُجري من خلال البرنامج الإحصائي (spss) باستخدام النسب المئوية، تم التوصل إلى عدد من النتائج التي تشير في مجملها إلى وجود آثار سلبية للحرب على سورية في أغلب وحدات العينة (الوعي الصحي في مجال الغذاء، ومجال الصحة الشخصية). وكذلك تأثيرها في بعض مصادر المعلومات الصحية.

تاريخ الإيداع: ٢٠٢٣/٠٦/٠٤

تاريخ القبول: ٢٠٢٣/٠٧/٢٤



حقوق النشر: جامعة دمشق -
سورية، يحتفظ المؤلفون بحقوق
النشر بموجب الترخيص
CC BY-NC-SA 04

الكلمات المفتاحية: الوعي، الوعي الصحي، مستوى الوعي الصحي، الحرب على سوريا، الشباب.

The level of health awareness among young people in light of the war on Syria, a case study: Daraa Governorate

Tariq Mutheeb Al-Awda¹, Amira Irksousi², Shifaa Al-Masry³

1- PhD student, University of Damascus, Faculty of Arts and Humanities, Department of Sociology,

tarekalawda.damascusuniversity.edu.sy

2- Dr. Department of Sociology, Faculty of Arts and Humanities, Damascus University.

3- Dr. Department of Sociology, Faculty of Arts and Humanities, Damascus University.

Abstract:

The research aimed to identify the level of health awareness among young people in light of the war on Syria. The research adopted the descriptive analytical method, the social survey method, and the questionnaire was used as a data collection tool. The original research community consisted of young people of Syrian nationality between the ages of 18-34 years, residing in Daraa Governorate during the period of conducting the research. The sample size, which was taken according to the intentional sampling method, was (200) respondents. on the statistical analysis of the data carried out through the statistical program (SPSS) Using percentages, a number of results were reached that indicate, in their entirety, the existence of negative effects of the war on Syria in most of the sample units (health awareness in the field of food, and the field of personal health). As well as its impact on some sources of health information.

Key words: consciousness, Health consciousness, Level of health awareness, The war on Syria, Youth.

Received: 04/06/2023

Accepted: 24/07/2023



Copyright: Damascus University- Syria, The authors retain the copyright under a CC BY- NC-SA